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Protokół Nr XLV/22 

XLV zwyczajnej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2018-2023 

8 sierpnia 2022 roku, godz.14°° 

sesja zwołana w trybie zdalnym 

Urząd Marszałkowski Województwa Lubuskiego w Zielonej Górze 

Punkt 1. 

Otwarcie obrad XLV zwyczajnej sesji Sejmiku. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Szanowni Państwo, otwieram XLV sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 

2018-2023, zwołaną w trybie zdalnym.  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek wita 

radnych i zaproszonych gości. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Szanowni Państwo informuję, że na podstawie art. 21 ust. 1a ustawy o samorządzie 

województwa, obrady sejmiku województwa są transmitowane i utrwalane za 

pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. Nagranie obrad jest udostępniane w 

Biuletynie Informacji Publicznej Urzędu Marszałkowskiego i na stronie internetowej 

samorządu województwa. Szanowni Państwo, obradujemy na sesji w trybie zdalnym, 

zatem sprawdzanie obecności i głosowania odbędą się przy wykorzystaniu zdalnego 

systemu do głosowania. Bardzo proszę, aby w czasie sesji Sejmiku nie 

wylogowywać się z systemu do głosowania i platformy wideokonferencji, bo zakłóca 

to prowadzenie obrad. Szanowni Państwo Radni, przechodzimy do sprawdzenia 

obecności. Proszę przejść do okna, w którym mają Państwo otwarty system do 

głosowania. Rozpoczynam sprawdzanie obecności, proszę kliknąć w pole „tak”. 

Stwierdzam, że na stan 30 Radnych Województwa Lubuskiego na sesji w trybie 

zdalnym obecnych jest 29 radnych, wobec czego Sejmik władny jest do 

podejmowania prawomocnych uchwał. Szanowni Państwo informuję, że w dniu 2 
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sierpnia zmarł były Wojewoda, Senator Zbyszko Piwoński. Proponuję minutę zadumy 

dla uczczenia pamięci tego wybitnego Lubuszanina. Dziękuję. Szanowni Radni, do 

Biura Sejmiku, na moje ręce, wpłynęła uchwała Klubu Radnych Bezpartyjni 

Samorządowcy, którzy zmieniają swoją uchwałę, ponieważ Klub poszerzony został o 

dwóch radnych i w chwili obecnej Klub stanowi: Sławomir Jan Kowal – 

Przewodniczący Klubu, Maria Jaworska – Wiceprzewodnicząca Klubu, Sławomir 

Muzyka – członek Klubu, Wacław Maciuszonek – członek Klubu i Tadeusz 

Jędrzejczak – członek Klubu. Przed chwilą otrzymałem też wniosek Klubu Radnych 

Prawa i Sprawiedliwości – wniosek o odwołanie Marszałka Województwa 

Lubuskiego. Po uchwaleniu porządku obrad poprosimy Przewodniczącą Klubu o 

przeczytanie wniosku i przedstawienie uzasadnienia. Przekazuję prowadzenie obrad 

Wiceprzewodniczącemu Mirosławowi Marcinkiewiczowi. Bardzo proszę. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dzień dobry wszystkim – nie miałem okazji tego powiedzieć. 

Przystępujemy do realizacji porządku obrad, a właściwie do przyjęcia porządku 

obrad. 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

Punkt 2. 

Przyjęcie porządku obrad sesji. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Panie i Panowie Radni, otrzymaliście Państwo zaproszenie na sesję 

wraz z porządkiem obrad. W związku z pismem Wojewody Lubuskiego z dnia 1 

sierpnia, skierowanym do Ministra Spraw Wewnętrznych i Administracji, 

zawiadamiającym o zamiarze wydania zarządzenia zastępczego w sprawie 

stwierdzenia wygaśnięcia mandatu Radnego Województwa Lubuskiego Jerzego 

Wierchowicza z powodu naruszenia ustawowego zakazu łączenia mandatu radnego 

z wykonywaniem określonych w odrębnych przepisach funkcji lub działalności, 

proponuję wycofanie z porządku obrad punktu 5 – Rozpatrzenie wniosku Wojewody 

Lubuskiego w sprawie ewentualnego naruszenia przez Radnego Jerzego 

Wierchowicza ustawowego zakazu łączenia mandatu radnego z wykonywaniem 
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określonych działalności. Wobec zamiaru, o którym poinformował nas Pan 

Wojewoda, podejmowanie takiej uchwały jest bezprzedmiotowe. Materiały i projekty 

uchwał, będące przedmiotem sesji, dostępne są na serwerze dla radnych. Szanowni 

Państwo informuję, że chęć zabrania głosu będzie możliwa w momencie zarządzenia 

przeze mnie dyskusji. Jeżeli wyrażą Państwo chęć zabrania głosu, należy nacisnąć 

przycisk „żądanie głosu”. Głos będzie udzielany zgodnie z kolejnością zgłaszania.  

W momencie udzielenia przeze mnie głosu zostanie Państwu włączony mikrofon. 

Jeżeli chcą Państwo zgłosić wniosek formalny w czasie dyskusji, proszę użyć funkcji 

„zgłoszenie formalne”. Zabrać głos mogą Państwo dwukrotnie w jednej sprawie. 

Czas jednej wypowiedzi to max 2 minuty. Czy mają Państwo uwagi, wnioski do 

porządku obrad? Czy są jakieś zgłoszenia? Poproszę Pani Aleksandra Mrozek. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Panie Przewodniczący, 

mam kilka pytań. Jedno, to dlaczego wykorzystujemy w nadmiarze fakt, że możemy 

korzystać z przepisów o chorobach zakaźnych i obywamy sesję zdalną? Zwyczajowo 

powinna ona się odbyć w normlanym, stacjonarnym trybie dlatego, że dzieją się na 

terenie województwa wydarzenia, eventy, w których uczestniczymy masowo… 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Proszę Panią o mówienie do rzeczy. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Proszę być poprawnym  

i grzecznym, nie skończyłam pytań. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: W tym momencie proszę Panią o zabranie głosu w sprawie 

porządku obrad. To, o czym Pani mówi, jest inną sprawą i będzie Pani mogła do tego 

wrócić. Jeszcze raz wracam do tego: proszę o uwagi, ewentualne wnioski dotyczące 

porządku obrad. Do głosu zgłosił się Pan… 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: No to uwaga kolejna… 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Tadeusz Ardelli. 
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Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Uwaga kolejna. Szanowny 

Panie, niech Pan mnie nie… 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Głos ma Pan Tadeusz Ardelli, proszę uprzejmie.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: (brak 

dźwięku) …Pan proponuje wycofanie tego z porządku obrad, tego punktu 5? 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Tak. Wobec sytuacji takiej – pisma, które Pan Wojewoda skierował 

do Sejmiku Województwa Lubuskiego, głosowanie takie jest bezprzedmiotowe. I stąd 

taka propozycja. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: W 

takim razie po co było wprowadzane do porządku obrad jeżeli to pismo było znane 

Panu Przewodniczącemu? 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Panie Radny, to było wcześniej niż przyszło pismo Pana Wojewody. 

Taką mam informację. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Jak? 

Do porządku obrad wprowadzaliście coś, czego jeszcze nie było wtedy? Bo ja nie 

rozumiem. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Jeszcze raz może wytłumaczę – w momencie kiedy był tworzony 

porządek obrad nie wpłynęło jeszcze pismo Pana Wojewody. Pismo Pana Wojewody 

wpłynęło po ustaleniu porządku obrad. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Ale ja 

w porządku obrad miałem punkt dotyczący tego. Przecież nawet w porządku 

dostaliśmy wszyscy. To po co wprowadzaliśmy to? 
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Bo nie było jeszcze pisma Wojewody! Pismo Wojewody wpłynęło 

później niż ustalony został porządek obrad. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: No 

dobra, bo się nie dogadamy. No dobra, dzięki. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Drugi głos – Pani Aleksandra Mrozek w sprawie porządku obrad. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Dlaczego 1 sierpnia 

projekt naszego dzisiejszego spotkania, posiedzenia sesji zawierał punkt: „Informacja 

na temat bieżącej pracy Zarządu”, a z porządku obecnego nie został wycofany? I 

drugie pytanie moje: dlaczego Pan Przewodniczący mówi, że nie wpłynęło pismo 

Wojewody, skoro jest datowane 13 czerwca? Mam przed sobą to pismo. Czy mogę 

pokazać Panu? 13 czerwca. Dlaczego brniemy w ten ślepy zaułek? 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Pani Radna, to nie jest to pismo. Przepraszam, ale to nie jest to 

pismo. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: No takie pismo dostaliśmy. 

To proszę nam pokazać to drugie z datą. Nie ma innego pisma. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Pismo Pana Wojewody Lubuskiego – Władysława Dajczaka ma datę 

1 sierpnia… 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: 13 czerwca. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Ma datę 1 sierpnia 2022. Ja nie mam pieczątki z datą wpływu… 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: I projekt spotkania też był 

pierwszego. Projekt spotkania – pierwszy. Posiedzenie pierwszego było, Pan 

doskonale wiedział. 
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Rozumiem. Czy Pani zakończyła wypowiedź? Dziękuję. Kolejna 

osoba zgłoszona do zabrania głosu – Pani Anna Synowiec. Proszę uprzejmie.  

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Chciałam się odnieść do 

moich przedmówców, że rzeczywiście pismo z 13 czerwca 2022 roku, które otrzymali 

radni, ono było jakby podstawą wprowadzenia do porządku obrad punktu 5 

dotyczącego rozpatrzenia wniosku Wojewody Lubuskiego w sprawie ewentualnego 

naruszenia przez Radnego Wierchowicza ustawy antykorupcyjnej. Natomiast w mojej 

ocenia, skoro 1 sierpnia wpłynęło pismo Wojewody, które wprost wskazuje na 

rozpoczęcie jakby procedury związanej z art. 86a ust. 2 ustawy o samorządzie 

województwa, czyli Wojewoda wystąpił do Ministra właściwego do spraw 

administracji publicznej, i tutaj Państwu Radnym podpowiem, że mowa o tej 

procedurze na str. 10 tego pisma z 13 czerwca 2022 roku, to faktycznie 

procedowanie nad 5 punktem jest bezprzedmiotowe. Mam też pytanie do Pana 

Przewodniczącego wobec wpłynięcia wniosku o odwołanie Pani Marszałek: czy 

wobec tego niezasadne jest zastosowanie art. 37 ust. 2 ustawy o samorządzie 

województwa dlatego, że jest kwestia uzyskania i zaopiniowania przez Komisję 

Rewizyjną tego wniosku i uważam, że w tym trybie – po zaopiniowaniu przez 

Komisję Rewizyjną – ten wniosek powinien być przedstawiony Sejmikowi. Czyli 

dzisiaj uważam, że samo odczytanie i przedstawienie uzasadnienia powinno odbyć 

się dokładnie zgodnie z procedurą, po zaopiniowaniu przez Komisję, na kolejnej 

sesji, nie wcześniej niż 30 dni. Dziękuję. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Może tylko wyjaśnię, że wniosek Klubu Radnych Prawa i 

Sprawiedliwości jest już złożony. Wobec tego, iż zapis ustawy o samorządzie 

województwa mówi o złożeniu takiegoż wniosku na sesji Sejmiku, sesja odbywa się 

w dniu dzisiejszym, w związku z tym przewiduję, że po przyjęciu porządku obrad 

Przewodnicząca Klubu Prawa i Sprawiedliwości będzie miała okazję odczytania 

tegoż wniosku i następnie zostanie uruchomiona procedura, zgodnie z ustawą o 

samorządzie województwa. Ten wniosek oczywiście musi być rozpatrywany przez 

Komisję Rewizyjną i oczywiście musi być poddany pod głosowanie w terminie po 30 
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dniach. Myślę, że odpowiedziałem na pytanie. Do głosu zapisał się Pan Sebastian 

Ciemnoczołowski. Proszę o zabranie głosu. 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: 

Dziękuję bardzo. Ja rezygnuję z tego głosu dlatego, że Pani Anna Synowiec 

wytłumaczyła sprawę tych dwóch pism. I tylko tyle. Dziękuję serdecznie. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Pan Edward Fedko. 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Dzień dobry wszystkim. Ja 

również wycofuję swój głos, bowiem Pani Ania przedstawiła tę sytuację, aczkolwiek 

może tutaj radcy wyjaśniliby jaka jest różnica w pismach, które zostały skierowane do 

nas – tego z 13 czerwca i teraz tego, które wpłynęło 1 sierpnia. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Panie Radny i wszyscy Państwo, te osoby, które zapoznały się z 

pismem Pana Wojewody, to chyba nie mają wątpliwości. Pan Wojewoda skierował 

pismo do Pana Mariusza Kamińskiego – Ministra Spraw Wewnętrznych i 

Administracji zawiadamiając o tym, że chce stwierdzić wygaszenie mandatu Pana 

Radnego Jerzego Wierchowicza. Tam jest bardzo długie – blisko 

dziesięciostronicowe – wytłumaczenie tego, ale skoro Pan Wojewoda generalnie 

uznał, iż Sejmik w terminie nie wykonał głosowania w tej sprawie, to Pan Wojewoda 

wyda zarządzenie zastępcze. W związku z powyższym Pan Wojewoda czyni swoje, 

cała procedura będzie się odbywała i my nie musimy w tym momencie głosować. 

Wydaje się, że jest to właśnie bezprzedmiotowe – tak, jak tutaj to padło. Czy są 

jeszcze pytania dotyczące porządku obrad? Drugi głos Pan Ardelli, proszę uprzejmie. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Ja 

oczywiście doskonale rozumiem i uważam, że też rzeczywiście przy takiej sytuacji 

debatowanie nad tym punktem jest bezcelowe, tylko pytanie takie: gdzie to drugie 

pismo, żebyśmy mogliśmy się z nim zapoznać? Bo ja jakoś przeoczyłem albo nie 

zauważyłem. Czy w ogóle było rozsyłane do radnych to drugie pismo? 
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Już to ustalę. To pismo za chwilę będzie na serwerze. Każdy z 

Państwa będzie mógł się z tym zapoznać. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: No 

właśnie stąd moje pytanie. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Panie Radny, byłem przekonany, że wszyscy otrzymali to pismo. Za 

chwilę będzie już umieszczone na serwerze. Treść tego pisma, jeżeli chodzi o 

główne założenia, przedstawiłem. Przeczyta Pan… 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: 

Oczywiście wszystko wyjaśnione, tylko właśnie chodziło o to, że ja tego pisma nie 

widziałem i stąd było moje pytanie pierwsze. Dziękuję. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Rozumiem. Być może to jest pewien błąd, powinno to pismo być. 

Już zostaje zamieszczane. Czy są jeszcze inne zgłoszenia? Jeśli nie ma, 

przechodzimy do głosowania. Przypominam, że w momencie zarządzenia przeze 

mnie głosowania, po lewej stronie w Państwa oknie wyświetlać się będzie temat, 

który będziemy głosować. Natomiast po prawej stronie podświetlają się pola wyboru: 

„za/przeciw/wstrzymuję się”. Klikając w odpowiednie pole oddają Państwo głos. 

Przechodzimy do głosowania. Poddaję pod głosowanie wycofanie z porządku obrad 

sesji punktu 5 – Rozpatrzenie wniosku Wojewody Lubuskiego w sprawie 

ewentualnego naruszenia przez Radnego Jerzego Wierchowicza ustawowego 

zakazu łączenia mandatu radnego z wykonywaniem określonych działalności. 

Proszę o głosowanie. Kończymy głosowanie. 

23 radnych za, 3 przeciw, 2 wstrzymało się od głosowania. 

Punkt zostaje wycofany. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

Porządek obrad sesji wraz z przegłosowaną zmianą, poddaję pod głosowanie. 

Proszę o dokonanie głosowania. Nie widać Pani Hatki. To może pytanie do Pani 

Radnej Hatki: czy jest za czy przeciw? Proszę o głosowanie słowne.  
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Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: …a przedtem byłam przeciw. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dobrze, odnotujemy w protokole. A w tej chwili Pani Radna jest…? 

Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: Wstrzymuję się. Byłam przeciw w 

wykreśleniu punktu 5 i wstrzymuję się przy porządku. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. 

26 radnych za, 0 przeciw, 2 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji wraz z przegłosowaną 

zmianą został przyjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

Porządek obrad stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

Punkt 3. 

Informacja o złożonych interpelacjach i zapytaniach. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Szanowni Państwo, tak, jak ustaliliśmy wcześniej z 

Przewodniczącymi Klubów, interpelacje i zapytania składacie Państwo na piśmie i 

przesyłacie do Biura Sejmiku. W okresie międzysesyjnym do Biura Sejmiku do dnia 5 

sierpnia wpłynęły: trzy interpelacje i jedno zapytanie Radnej Beaty Kulczyckiej, dwie 

interpelacje Radnej Aleksandry Mrozek, jedna interpelacja Radnego Jerzego 

Wierchowicza, jedna interpelacja Radnego Kazimierza Łatwińskiego, jedna 

interpelacja Radnego Marka Surmacza oraz w dniu dzisiejszym wpłynęła jedna 

interpelacja Radnego Sławomira Kowala.  

Punkt 4. 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Informacja została zamieszczona w materiałach na serwerze dla 

radnych. Czy mają Państwo pytania dotyczące przedstawionej informacji? Proszę o 

zgłoszenia. Nie widzę. Wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik przyjął 
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informację do wiadomości. Przepraszam bardzo, bo powiedziałem, że udzielę głosu 

Pani Przewodniczącej Klubu Prawa i Sprawiedliwości, to w takim razie to niniejszym 

czynię. Proszę o przedstawienie wniosku, który Państwo składacie na sesji Sejmiku. 

Przewodnicząca Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość Małgorzata Barbara 

Gośniowska-Kola: Dziękuję bardzo Panie Przewodniczący. Szanowni Państwo, 

chciałabym w imieniu Klubu, w imieniu radnych, którzy składają wniosek o odwołanie 

Marszałka Województwa Lubuskiego, odczytać treść tego wniosku. 

Przewodnicząca Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość Małgorzata Barbara 

Gośniowska-Kola odczytuje wniosek o odwołanie Marszałka Województwa 

Lubuskiego. 

Wniosek stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję uprzejmie. Wniosek został odczytany, procedura będzie się 

toczyła. Przechodzimy do realizacji porządku obrad. Na serwerze dla radnych zostały 

zamieszczone informacje na temat wdrażania programów współfinansowanych ze 

środków Unii Europejskiej w latach 2014-2020 oraz stanu wdrażania Zintegrowanych 

Inwestycji Terytorialnych w województwie lubuskim. Czy ktoś z Państwa Radnych ma 

pytania do przedmiotowych informacji? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę. Przechodzi 

my do punktu kolejnego.  

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi 

załącznik nr 7 do protokołu.  

Informacje na temat wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii 

Europejskiej w latach 2014-2020 oraz stanu wdrażania Zintegrowanych Inwestycji 

Terytorialnych w województwie lubuskim stanowią załącznik nr 8 do protokołu.  

Punkt 5. – wycofany. 

Punkt 6. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia w 2022 roku dotacji przyznawanych  

w ramach otwartego konkursu na wsparcie w 2022 r. lubuskich jednostek 
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samorządu terytorialnego w zakresie działań sprzyjających rozwojowi 

infrastruktury i mobilności rowerowej – druk nr 664/22. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: O przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa 

proszę Przewodniczącego Komisji Pana Grzegorza Potęgę.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 9 do protokołu.  

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał 

Potęga: Dzień dobry, witam wszystkich. Opinia gospodarki jest pozytywna. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 10 do protokołu.  

Opinia Komisji Budżetu i Finansów (pozytywna) stanowi załącznik nr 11 do protokołu.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy są wystąpienia klubowe? Proszę bardzo. Nie widzę. 

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o 

zgłoszenia. Nie widzę. Przechodzimy więc do głosowania. Projekt uchwały w sprawie 

udzielenia w 2022 roku dotacji przyznawanych w ramach otwartego konkursu na 

wsparcie w 2022 r. lubuskich jednostek samorządu terytorialnego w zakresie działań 

sprzyjających rozwojowi infrastruktury i mobilności rowerowej – druk nr 664/22, 

poddaję pod głosowanie. Poproszę Panią Helenę Hatkę. 

Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: „Za”. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Kończymy głosowanie. 

27 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

Uchwała Nr XLV/649/22 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 8 sierpnia 2022 r. 

w sprawie udzielenia w 2022 roku dotacji przyznawanych w ramach otwartego 

konkursu na wsparcie w 2022 r. lubuskich jednostek samorządu terytorialnego w 
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zakresie działań sprzyjających rozwojowi infrastruktury i mobilności rowerowej 

stanowi załącznik nr 13 do protokołu.  

Punkt 7. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej 

Województwa Lubuskiego na 2022 rok – druk nr 665/22. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę 

Przewodniczącego Komisji Pana Marka Cieślaka.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 14 do protokołu.  

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Komisja 

zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 15 do protokołu.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy są wystąpienia klubowe? Proszę o zgłoszenia. 

Dziękuję, nie widzę. Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub 

pytania? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę. Przechodzimy do głosowania. Projekt 

uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego 

na 2022 rok – druk nr 665/22, wersja 2, poddaję pod głosowanie. Proszę, głosujemy. 

Pani Helena Hatka, proszę. 

Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: Jestem „za”. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. 

26 radnych za, 0 przeciw, 1 wstrzymał się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

Uchwała Nr XLV/650/22 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 8 sierpnia 2022 r. 

w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2022 

rok stanowi załącznik nr 17 do protokołu.  
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Punkt 8. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2022-2039 – druk nr 666/22. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę 

Przewodniczącego Komisji Pana Marka Cieślaka.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 18 do protokołu.  

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia komisji jest  

pozytywna. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 19 do protokołu.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy są wystąpienia klubowe? Proszę o zgłoszenia. Nie ma 

zgłoszeń. Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? 

Proszę o zgłoszenia. Nie widzę zgłoszeń. Przechodzimy więc do głosowania. Projekt 

uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Lubuskiego na lata 2022-2039 – druk nr 666/22, wersja 2, poddaję 

pod głosowanie. Proszę, głosujemy. Pani Helena Hatka? 

Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: Jestem „za”. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Pani Mrozek nie ma przy komputerze. I proszę Pana 

Sławomira Kowala, jeżeli mnie słyszy. Dziękuję.  

25 radnych za, 0 przeciw, 1 wstrzymał się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

Uchwała Nr XLV/651/22 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 8 sierpnia 2022 r. 

w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2022-2039 stanowi załącznik nr 21 do protokołu.  
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Punkt 9. 

Przyjęcie protokołu z XLIV sesji Sejmiku. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Przypominam, że protokół z XLIV sesji Sejmiku jest dostępny do 

wglądu na serwerze. Od czasu udostępnienia Państwu do wiadomości protokołu, nie 

zostały zgłoszone przez Państwa uwagi. Wobec czego przyjęcie protokołu z XLIV 

sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego, poddaję pod głosowanie. Kto jest za 

przyjęciem protokołu? Pani Helena Hatka? 

Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: „Za”. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. 

26 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że protokół z XLIV sesji Sejmiku został przyjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

Punkt 10. 

Sprawy różne. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Szanowni Państwo Radni, czy ktoś z Państwa Radnych chciałby 

zabrać głos? Proszę o ewentualne zgłoszenia. Proszę Pani Małgorzata Gośniowska-

Kola. 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: 

Dziękuję bardzo. Szanowny Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo Radni, w 

związku z dzisiejszym głosowaniem nad porządkiem obrad i zdjęciem z tego 

porządku obrad punktu 5 – Rozpatrzenie wniosku Wojewody Lubuskiego w sprawie 

ewentualnego naruszenia przez Radnego Jerzego Wierchowicza ustawowego 

zakazu łączenia mandatu radnego z wykonywaniem określonych działalności proszę, 

aby prawnicy Urzędu Marszałkowskiego wytłumaczyli mi, może pozostałym radnym, 

nie mamy takiej wiedzy – jakie zostały niedopatrzone przez Sejmik Województwa 

Lubuskiego działania i pisma, które – rozumiemy z wypowiedzi – się minęły, 

spowodowały, że nie głosujemy dzisiaj właśnie w takiej formie przedstawionej 
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porządkiem obrad. Jakie były obowiązki po stronie Sejmiku – niewypełnione – że 

zdejmujemy to z porządku obrad? 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Rozumiem. Ja nie jestem w stanie Pani odpowiedzieć. Całą sprawę  

i korespondencję otrzymywał Pan Przewodniczący. Nie będę się silił tutaj na 

częściowe mówienie. Przekażę tę sprawę. Zapisujemy zresztą to w protokole sesji. 

Odpowiednie wyjaśnienia zostaną do Pani skierowane. Czy są inne sprawy różne? 

Pani Elżbieta Polak – Marszałek Województwa Lubuskiego. Proszę uprzejmie o 

zabranie głosu. 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Bardzo dziękuję. 

Proszę Państwa, dzisiaj został złożony wniosek w sprawie odwołania Marszałka 

Województwa i został ten wniosek odczytany jednostronnie, pomimo tego, że nie 

został umieszczony w porządku obrad. W związku z tym chciałabym złożyć krótkie 

oświadczenie, ponieważ będzie to informacja medialna, bez głosu strony przeciwnej. 

Chciałam podkreślić, że zarzuty, które zostały przedstawione we wniosku są 

absolutnie nieprawdziwe i zostały przedstawione w złej wierze w celu podważenia 

dobrego wizerunku Marszałka Województwa Lubuskiego. Karygodne i rażące jest 

pomawianie organu, jakim jest Marszałek Województwa Lubuskiego, ponieważ 

wniosek, który został złożony nie znajduje żadnego uzasadnienia w dowodach. Nie 

ma żadnych dowodów na potwierdzenie okoliczności, które zostały przedstawione 

we wniosku. Radni PiS bazują najprawdopodobniej wyłącznie na plotkach i 

pogłoskach medialnych, które zostały rozpętane przeciwko Marszałkowi przez 

media, które same siebie nazywają "obajtkowe". Dziękuję bardzo. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Proszę o zabranie głosu Pana Tadeusza Ardellego. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Ja w 

nawiązaniu do wniosku, który składała Koleżanka Gośniowska-Kola: Pan 

Przewodniczący poinformował ją, że jej zostanie przekazana ta informacja. Ja bym 

chciał, żeby takie informacje były przekazywane dla wszystkich radnych, nie tylko dla 

niej, bo ona się nie wypowiada myślę w swoim tylko imieniu, ale też w imieniu 

wszystkich radnych, którzy chcieliby poznać sytuację, bo nie wszyscy są prawnikami 
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i chcieliby może znać tę sytuację, jaka tu powstała. Natomiast co do wypowiedzi Pani 

Marszałek, no to zmilczę. Dziękuję. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Proszę o zabranie głosu drugi raz Panią Małgorzatę 

Gośniowską-Kolę. 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: 

Dziękuję bardzo. Panie Przewodniczący, ja też nie pytałam Pana o wyjaśnienie tej 

sytuacji, tylko na wstępie poprosiłam prawników, którzy są zatrudnieni w Urzędzie 

Marszałkowskim, doskonale sprawę znają już od wielu, wielu miesięcy i moje pytanie 

było proste: czy na tę chwilę – oczywiście niezależnie od deklaracji  Pana 

Przewodniczącego co do szczegółowego uzasadnienia tej sytuacji na piśmie, myślę, 

że w imieniu wielu radnych o to proszę – tak, jak Pan Ardelli powiedział: „nie 

jesteśmy prawnikami” – ale pytanie było proste. Otrzymywaliśmy korespondencję, 

sprawa jest w toku od wielu miesięcy i z pewnością prawnicy Urzędu 

Marszałkowskiego potrafią stwierdzić z jakiego powodu z porządku obrad zostaje 

zdjęty punkt. Mówimy o tym, że rozminęły się jakieś pisma. Pytanie jest proste: 

jakiego rodzaju niedopełnienia czynności zostały po stronie Sejmiku, że sprawa idzie 

zupełnie innym trybem? Myślę, że to prawnie można w tej chwili już określić. Ja 

proszę o to prawników Urzędu – nie Pana Przewodniczącego. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Szanowna Pani Radna, tak, jak potrafię, tak wyjaśniłem całą rzecz. 

Uchwała została podjęta – uchwała mówiąca o wycofaniu tegoż wniosku z porządku 

obrad – więc nie będziemy do tego wracać, bo nie ma takiej potrzeby. Ja przekażę tę 

informację – raz jeszcze powtarzam. Wszystkie oficjalne pisma w tej sprawie 

wpływają do Pana Przewodniczącego Sejmiku. Nie sądzę, żeby cokolwiek Pan 

Przewodniczący – że tak powiem w cudzysłowie – „ukrywał”, więc przekazuję tę 

informację i tyle w tej sprawie. O zabranie głosu poprosił też Pan Marek Surmacz. 

Udzielam Panu głosu. 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Dziękuję bardzo. 

Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku, pozwolę sobie na krótką ocenę wystąpienia 

Pani Marszałek: ja bym prosił, żeby Pani Marszałek, jednak pozostając w naszym 



17 

 

gronie Radnych Województwa i wypełniając funkcję Marszałka Województwa, nie 

wypowiadała się w sposób tak żenujący i urągający elementarnym zasadom prawdy, 

prawdy obiektywnej… 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Proszę o trochę kultury, Panie Radny. Już daję Panu głos, ale 

proszę…, jesteśmy w „sprawach różnych”, proszę uprzejmie. 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Ale ja właśnie bardzo 

kulturalnie się wyrażam. To nie ja mówiłem o  mediach „obajtkowych”, to nie ja 

mówiłem o plotkarstwie, że radni PiS-u posługują się plotkami i wymyślonymi 

argumentami. Zapewniam Panią Marszałek – wszczęta procedura i przed Komisją 

Rewizyjną, i pozostałymi członkami naszego Sejmiku, i Radnymi Województwa – 

przedstawione zostaną okoliczności dobitnie uzasadniające Pani zaniechania na 

urzędzie Marszałka Województwa i oni będą podejmowali decyzję w sumieniu, 

popierając Panią dalej i te działania, które Pani podejmowała i którym zaniechała 

albo ewentualnie zdecydują o Pani zdjęciu z tego urzędu i zaprzestaniu się 

kompromitowania, bo Urząd Marszałkowski wymaga po prostu zmiany organizacji 

pracy i przywrócenia w nim praworządności. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy są jeszcze inne głosy w sprawach – podkreślam - 

różnych? Nie widzę. Dziękuję. Jeśli nie ma więcej zgłoszeń informuję, Szanowni 

Państwo, kolejna sesja zwyczajna Sejmiku Województwa Lubuskiego odbędzie się - 

prawdopodobnie zgodnie z planem – 5 września o godz.11:00. Nie mam informacji o 

tym, by to uległo zmianie.  

Punkt 11. 

Zamknięcie obrad XLV sesji Sejmiku. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: W związku z wyczerpaniem porządku obrad, zamykam obrady XLV 

zwyczajnej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2018-2023. Dziękuję 

Radnym, Parlamentarzystom i zaproszonym gościom za udział w obradach. Dziękuję 

uprzejmie.  




